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Středa 26. 7.

Hudební mosty 
(od 17.30 hod.)

Jiří Pavlica & 
Hradišťan

Kurbasy (UA)

Brighde Chaimbeul, 
Ross Ainslie and 
Steven Byrnes 

(Skotsko)

Noční koncert
ve Staré tkalcovně

Ryan Young (UK)

After Midnight 2023 - 5
Ze všeho nejdřív si řekneme, že ta, která dostala dopis, podle něhož už má čas na 
PRÁZDNINY, takže má vypnout gramofon, protože ostatní obstará on, je slovenská folková 
zpěvačka Carmen Farkašová, v českém překladu Hana Hegerová. Dopis ovšem nepsal chlap, 
ale autorka textu JIŘINA FIKEJZOVÁ, takže ten, co musí obstarat blíže neurčené činnosti, 
bude asi autor hudby Michel Jacques Cywie (doprovází punkový sbor Lubomíra Panka a šerif 
Karel Vlach se svými hoboes). * 
A teď už k dění na hlavním podiu, přesněji v jízdárně. O kobercích zpívala už PAVLA 
MILCOVÁ: „život je peršan, život je hvězda na nebi, život je Tarzan Pepe“. Ve Vídni žijící 
Mehdi Aminian se na to ale podíval z praktické stránky a výsledkem je hodně působivý pořad 
WOVEN SOUNDS, který výjimečně popíšu, kdyby to náhodou četl někdo, kdo v jízdárně 
nebyl. Na levé straně pódia tkalcovský stav, u něhož sedí, bez přestávky tká a s přestávkami 
zpívá íránská tkadlena, na pravé straně  harfa, na niž drnká umělkyně, v pozadí sedí na pestře 
zbarvených divanech tři muži hrající na exotické nástroje, nad jejich hlavami jdou na plátně 
terénní záběry autentických tkadlen a tkalců při práci, v závěru se přidá MARIAN FRIEDL na 
kontrabas a pak se z obrazovky dozvíte, kolik hodin denně tkadleny pracují a za jak dlouho 
mají hotový jeden koberec. Ani se neptejte, jak dlouho to trvá.  *  Pokračování v zámeckém 
parku, kde nejprve zahrála slovenská BANDA, která jakoby chtěla potvrdit názor z 
dopoledního kolokvia, že moravské folklorní soubory nejradši hrají a zpívají slovenské písně. 
SAMO SMETANA,  který ji vede (podezřele moc lidí nosí příjmení Smetana: od toho, co 
napsal PRODANOU NEVĚSTU po toho, co napsal SLUNEČNÝ HROB a má za dceru Emmu 
Smetanu), tak ten Samo Smetana sice vypadá jako velitel nějaké polní jednotky, ale je vidět, že 
má pod čepicí. Takovou okružní jízdu po slovenských i blízce zahraničních (ano, mluvím o 
Ukrajině) regionech, jakožto po hudebních žánrech hned tak nezažijete. Když mohl Petr 
Skoumal udělat pro Michala Prokopa reggae z Kainarovy básně ODJEZD, proč by jím Banda 
nemohla vylepšit nějaký folklor.  *  Taky se na kolokviu vzpomínalo na Honzu Sobotku a 
pochvalně mluvilo o knize JÍZDA V PROTISMĚRU, kterou jsem zmiňoval včera. Jsou v ní 
kromě jiného zaznamenána všechna Honzova vystoupení na náměšťských kolokviích včetně 
toho loňského, jež ve sborníku z posledního ročníku chybí. A taky je v ní Sobotkův úplně první 
příspěvek „Kdesi mezi folklorem a world music“, který tak trochu vyzníval, že český folk 
selhal. Tehdy, v r. 2003 byl kolokviu přítomen Jiří Tichota ze SPIRITUÁL FIVE, který se 
spatra pustil do obrany českého folku. Byl stejně působivý jako před ním Sobotka, takže jsem 
si to pro sebe uzavřel tak, že pravdu měli oba. Knížku z produkce nakladatelství Galén je 
možné zakoupit u stolku při vstupu do zámeckého parku.  *  Poslední zeměpisné i hudebně 
žánrové putování si připravila kubánská violoncellistka a zpěvačka ANA CARLA MAZA 
doprovázená jedním pianistou a dvěma perkusisty. Cestovalo se už ne po střední a východní 
Evropě, ale po celé Latinské Americe, takže nebylo divu, že se znovu dostalo i na reggae. Ať 
vzpomínám, jak vzpomínám, žádná z mých oblíbených violocellistek od Doroty Barové přes 
Andreu Konstankiewicz-Nazir až k Terezii Kovalové se k reggae ještě nedostala. Co není, 
může být. Třeba Terezie, která je z nich nejmladší, by to mohla zkusit. A třeba tím zaujme svou 
generaci, o níž se dopoledne na kolokviu říkalo, že poslouchá MICHALA ne JACKSONA, ani 
JIŘÍHO MICHALA, jak mu říká Xavier Baumaxa, ale DAVIDA. Jako polehčující okolnost 
někteří přítomní odborníci uváděli, že to nemyslí vážně, že to má být BIZÁR, jiní však soudili, 
že to mladá generace myslí úplně vážně.  *  Nakonec už jen otázka na zítřek: Kterýpak bard či 
gepard si s Plácidem Domingem při práci zpívá NĚKDY MI TRVÁ CELÉ LÉTO, NEŽ SE 
TAK TROCHU ROZLETÍM?                                                                                  Milan Zeibert
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Čtvrtek 27. 7.

Irsko inspirující 
(od 17.30 hod.)

Robert Křesťan & Druhá tráva

Liam Ó Maonlaí 
& Kateřina García (IR/CZ) 

Daoirí Farrell (IR)

Filmy z WOMEXu
ve Staré tkalcovně 

12 hod.: This Life and the Other

Open scéna
kaple sv. Anny ve Špitálku od 14 hod.

Textová dílna Slávka Janouška

Šapitó
stan v zámeckém parku 

Divadlo Malé Čarodějnice: 
O Budulínkovi od 18:40 hod.

Živo & Ivo Cicvárek od 20:30 hod.

Noční koncert
Stará tkalcovna

Telemannia

Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Ukázky z dílny psaní – Co je to?:

zmatené síti
7. Maglajz Skvrnovič Propojenko
8. rozlitá limonáda s mravenčími cestičkami
9. trajektorie nervózní mouchy
10. stopa nestvůry Gorgaděj vytvořené chemikem a fyzikem 
Gergojovičem Bohuslavem Martinem III. z Olomouce
11. Alzheimerem stižený Franta hledá v bytě brýle
12. moje myšlenky
13. tvoje myšlenky
14. Picasso přešel na oblejší tvary
15. Namáčí si nohy do barvy a chodí po stropě. Nováková 
(poznámka v žákovské)                                     … (vaše nápady)

Galerie 12 zítra prodlouženě otevřena!
Zítra, tj. ve čtvrtek 27. 7., máte výjimečnou možnost navštívit 
Galerii 12 i odpoledne a večer mezi jednotlivými koncerty. Kdo 
neví, tak do galerie se dostane, má-li zámek za zády z parku 
vlevo po kamenných schodech nahoru, okolo bazénku 
(vypuštěného) stále po cestičce nahoru. Za prvním rohem zahne 
pro změnu vpravo a je tam! A co tam najde? Výstavu Jana 
Lamra, kde jsou k vidění jeho obrazy z posledních let tvorby a 
vůbec poprvé budou vystaveny také autorovy dřevěné sochy a 
objekty. Toto speciální otevření navazuje na společnou 
performanci rodu Lamrů, bližší info na letáčku 4 Lamři, 4 cesty 
uvnitř tohoto čísla na straně 6.

`

Šapitó
Scénu Šapitó naleznete v 
zámeckém parku „v 
bílém stanu“ a její 
program se koná ve 
všední dny vždy zhruba 
od 18,40 a od 20,30 
hodin…

Středa 26. 7.
Divadlo Pruhované 
panenky: O Třech 
neposlušných kůzlátkách
Můžete se těšit na loutky 
kůzlátek vyrobené z 
ovčího rouna a veselé 
písničky za doprovodu 
flétny a kytary.

Jan Fic
Blues drnčící životem
Osamocený návrat k 

přátelství U Šumavských 
pramenů, místě podobně 
zastrčeném jako C´an 
Pabo d´Alt, v němž jeden 
čas žil i básník Robert 
Graves, co jeho Krásku v 
nesnázích zpívali nejdřív 
Luboš Pospíšil a pak 
Radůza. Ještě hezčí 
počtení měla Jitka z 
Plátku, která si knížku 
četla přímo na Mallorce, 
takže si mohla obejít i 
místa, kde dodnes bydlí 
známé osobnosti od filmu 
nebo od muziky a třeba 
se s nimi skamarádit jako 
Neil s Liamem 
Gallagherem  z trampské 
skupiny Oasis. Nejhezčí 
& nejmenší knížku o 
Mallorce si můžete od 
Adélky koupit třeba při 
její dílně a pak si ji 
přečíst jako průvodce 
buď v Deiá nebo U 
Šumavských pramenů 
nebo kam ještě letos 
pojedete.    Milan Zeibert
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1. krev člověka, který byl vláčen 
po zemi
2. krev z černobílých filmů z 
minulého století
3. skvrny na šatech zavražděné 
Květy Plamínkové
4. několikrát se při holení řízl
5. zaschlý inkoust na vlasech 
holky, která se v něm vymáchala
6. čerstvě narozené třesavky na 



Říkám ti to posté, moste! Zpráva z úterní dílny 
tvůrčího psaní
V úterý jsme se rozhodli chodit po visutém alias vyšinutém 
mostě. Taková bláznivá cesta to měla být. Od traumat z první 
třídy, přes výjezdní doložky k trajektorii postřelené srny… Při 
kolektivním psaní jsme se inspirovali verši z nového CD 
(skoro)nové kapely Krajina Ró, při brainstormingu pak 
obrázkem z knihy The Playful Way to Serious Writing. Tak nějak 
to tu máme. Hravě a lehce, vážně i nevážně, k závažnému, h-l-u-
b-o-k-é-m-u psaní. Kam půjdeme dál? Přijďte do dílny a dozvíte 
se to! 

-pf-
PS: Každý den, 10:30 – 12:00, v parku před školou.

Ukázky z dílny psaní – kolektivní texty:
STRACH ZE SEBE SAMA
Bojim, bojim… 
Támhle za skříní se něco hýbe. 
I celá skříň se hýbe! Pomoooc!
Kde je kladivo a hřebíky? Musím ji přitlouct k podlaze.
Aaaaaaa – podlaha se taky hýbe!
Probudila jsem se, ale postel… se taky hýbe!
Opatrně jsem nahlédla pod postel, do toho bince tam
dole, a spatřila jsem…
sebe samu.
I já se hýbu. Někdy. I když jsem přibitá.
A stojim, i když bych mohla běžet.
Proč nejsem úspěšnou? Proč?
Asi proto, že se bojim.

PSYCHOUŠŮV MEJDAN
V domě mé hlavy se scházejí hosté. I když jsem je 
nepozval, chovají se tu jako doma. Jedí z mé ledničky. 
Leží v mé posteli. Jí z mého talíře, a to mi dalo práci 
ten řízek usmažit! 
Však co. Řízky jsou jen kus mrtvoly v trojobalu, 
usmažené na potencionálně karcinogenním tuku. 
Kdyby se hosté spokojili jen s tímto masem, to by bylo 
dobré. 
Chtějí mě! Musím zmizet. Vtéct do lesa zapomnění. Jen 
musím přijít na to, jak se „teče do lesa zapomnění“. 
Snad na to brzy kápnu. Nebo zkápnu. 
Takže se radši k hostům přidám.

Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Na dnešní scéně...
JIŘÍ PAVLICA & HRADIŠŤAN
Maják moravské lidové hudby
Jiří Pavlica & Hradišťan: Čtyřicet pět let spolu
Co myslíte, spočítá někdo, kolikrát už Hradišťan na 
Folkovkách hrál? Asi určitě, ale není to vlastně jedno, když se 
vždycky dopředu ví, že tím hodně návštěvníků potěší? Asi není 
nutné připomínat, co všechno Jiří Pavlica s Hradišťanem 
dokázali, s kým spolupracovali, jaký lán světa projeli a co 
znamenají pro moravskou lidovou hudbu, pro kterou vyšlapali 
tolik nových cest. Nejsme encyklopedie a, upřímně, najde se 
vůbec ještě někdo, kdo by to nevěděl? 

Jisté je, že zůstávají majákem, všeho, co může být dobré v 
lidech tolik respektujících a milujících hudbu zděděnou od 
předků. Nikdy se však nezastavili před tím, aby ji posunuli dál, 
umělecky načechrali přítomností a zabalili do lahodného 
balíčku, který si budou rozbalovat generace po nich.
Není to tajemství, ale přece jenom: věřili byste tomu, že Jiří 
Pavlica letos oslaví sedmdesátku?

KURBASY (Ukrajina)
Hudební vítězství života nad temnotou
Písně o lásce a přátelství z ukrajinského lesa
Hudební magický realismus s vazbou na archaickou minulost v 
podání dvou zpěvaček a hudebnic Natalie Rybka-
Parkhomenko a Marie Oneshchak. Do svého pojetí lidové 
hudby zanesly zkušenosti ze scény lvovského avantgardního 
divadla Les Kurbas. Experimentují s hlasy a zvuky nástrojů, 
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syrovým bluesovým 
kořenům 
Co myslíte, existuje u nás 
něco jako autentický 
písničkářský bluesman, 
kterému to, co zpívá, 
věříte? A nutně u toho 
nemyslete na věčně 
hladového chlapíka bez 
peněz, co vymetá bary s 
věznicemi, tyká si s 
ďáblem a prázdné flašky 
naplňuje slzami.
Řekněme, že ano. Žije v 
Brně, z flámu chodí domů 
nejbližší dírou ve zdi a je 
tak trochu samožer: sám 
si skládá, sám si zpívá, 
sám si hraje a ke všemu 
na vlastnoručně vyrobené 
kytary a cigar boxy. 
Mimochodem se vším 
všudy sakra dobré kytary 
a podle firmy Red Bird 
Instruments prý jasné 
„měřáky, nažhavenosti 
kočiček pod pódiem“. 
Jan o sobě sice tvrdí, že 
už má všechny 
elektrizující momenty za 
sebou, a připadá si jako 
polámanej drát ve 
vymlácený fabrice, ale to 
je jen takové bluesování a 
nebe o něm dobře ví. A 
když mu prý poskytnete 
trochu tý lásky – nebo 
hodně piva – odhalí vám, 
co všechno v sobě ještě 
má. První dvě alba – 
Město a Potom – natočil 
s kapelou a Martinem E. 
Kyšperským a postavili 
mu za ně slavobrány. Tak 

Nejmenší & nejhezčí 
knížka o Mallorce od 
Adély K.
Když loni skončily 
Folkovky, odjeli jsme na 
Šumavu. Jmenovalo se to 
tam U Šumavských 
pramenů a končila tam 
silnice. Když jsme 
otevřeli dveře chaty, 
smála se na nás 
povědomá tvář: Roman, 
manžel Adélky 
Kratochvílové z Divadla 
KUFR. Když pak 
odjížděli dřív než my, 
dostali jsme od nich 
knížku. Tu, z které tady 
loni Adélka četla: MŮJ 
PŘÍTEL NEIL aneb 
NEJSTUDENĚJŠÍ 
POLÉVKA NA 
MALLORCE. Napsala ji 
pod svým literárním 
pseudonymem Adéla K. 
Vančura a napsala ji moc 
hezky. Však taky její 
setkání s Irčanem 
jménem Neil Pilkington 
je moc hezký příběh. Tak 
nějak by si ho spousta 
spisovatelů vymyslela. 
Jenže ono vymyšlené 
není, což dokládají 
fotografie Adélky, její 
rodiny, Neila, jeho domku 
C´an Pabo d´Alt ve 
vesničce Deiá nebo 
žlutého Renaultu 4, o 
němž se v příběhu, který 
má jen sedmdesát 
stránek, taky píše. Bylo 
moc fajn přečíst si o 
dvacet let trvajícím 



prostor zaplňují nezvyklou atmosférou a posluchače vtahují do 
transcendentálního zážitku. 
Jejich lidové ukrajinské písně, příběhy a balady pojednávají o 
krásách přírody, životě, přátelství, lásce ke své zemi a lidech, 
kteří v ní žijí a nechystají se ji opustit. Písně s vírou ve 
vítězství reflektují i probíhající válku a odráží se v nich úcta ke 
každému muži a ženě chránící Ukrajinu a její děti. 
V nádherné písni Rośnij sosno se Kurbasy nedávno spojily s 
podobně zaměřenou polskou skupinou Sutari. Pocta věčně 
zelené borovici vychází z tradiční symboliky o síle, 
nesmrtelnosti a vítězství života nad temnotou.

BRÌGHDE CHAIMBEUL, ROSS AINSLIE & STEVEN 
BYRNES (Skotsko/Irsko) 
Dva nadpřirození dudáci a jeden kytarista 
Hudba hraničící s extází, pro kterou neexistují slova 
Poslouchat skotského dudáka může být zprvu pastva pro oči. 
To ten kilt, prsty kmitající po píšťale v kombinaci s paží 
vhánějící do vaku vzduch. V druhé fázi se snažíte hledat styčné 
melodické body, ačkoliv víte, že bez znalosti dudáckého 
repertoáru pro skotské malé dudy (scottish smallpipes) nemáte 
šanci; až natolik se i ve Skotsku vytratil z povědomí. Nakonec 
to vzdáte, a jen posloucháte: pokud posloucháte mladou hráčku 
Brìghde Chaimbeul, která scottish smallpipes vrátila znovu na 
výsluní, brzy nabudete dojmu, že vás vtahuje do málem 
magických hlubin; u málokdy zpomalujícího Rosse Ainslieho 
tam spadnete takřka okamžitě a bez magie; jakoby vás tam Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Cantiga I: Tonnta Farraigí Vigo – workshop s 
KATEŘINOU GARCÍA a LIAMEM Ó MAONLAÍ
O hudebně-vizuálního projektu Cantiga I: Tonnta Farraigí Vigo 
s Liamem a Kateřinou, ve kterém s nimi filmově ztvárnila 
první ze sedmi dochovaných cantiga de amigo galicijského 
trubadúra ze 13. století Martina Codaxe filmařka a fotografka 
Jaro Waldeck.

Píseň jako symbol aneb Po stopách kulturního fenoménu 
lidstva 
Přednáška a povídání s JIŘÍM PLOCKEM
Základem přednášky je kniha Píseň jako symbol (Galén 2022), 
v níž autor pátrá po tom, co píseň jako jeden ze základních 
prvků lidské kultury znamená pro člověka. Jakou roli hraje v 
dějinách? Co zrcadlí? Co znamená pro každého z nás osobně?  
Co o nás také vypovídá? Co vypovídá o naší době?
V tématu se silně projevuje autorova osobní zkušenost 
muzikanta, aktivního účastníka velkých festivalů, milovníka a 
průzkumníka moravské tradiční kultury i publicisty, který se 
snaží zachytit některé pozoruhodné aspekty společenského 
dopadu písně. Třeba to, jak mohou současné populární 
celebrity ovlivňovat politiku i sociální poměry.

Básničková dílna s RADKEM MALÝM
Přijďte si zkusit napsat vlastní limerik, haiku nebo hádanku s 
básníkem Radkem Malým.

023023
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dobrá byla. Na třetí – 
Homunkulus – si troufal 
už sám, jen to tak 
nakonec nedopadlo, ale 
zní, jakoby se stalo. Je 
hlasem i kytarami syrové, 
neslýchaně drnčí životem 
a tíhou světa plného 
divnejch bludů.  A pokud 
jde o tu autenticitu, došel 
k jednoznačnému názoru: 
„Můžu si z blues půjčit 
některé postupy, můžu si 
půjčit náladu nebo použít 
stejné nástroje, ale zpívat 
musím o svých vlastních 
problémech a svém 
vlastním světě, a používat 
k tomu hudbu, která 
vychází ze mě.“

Dnešní noční 
koncert...

RYAN YOUNG (Velká 
Británie)
Vůdce nové vlny 
tradičních skotských 
houslistů  
Houslista věřící tomu, že 
hrát srdcem je vše, na 
čem by mělo záležet
Přesvědčili jsme se o tom 
během jeho loňského 
vystoupení na vlastní uši. 
I oči: pohled na do sebe 
uzavřeného houslistu 
prožívajícího svou hudbu 
celým tělem jakoby v 
tranzu, patří mezi 
nezapomenutelné 
vzpomínky. 
Dvaatřicetiletý Ryan 
Young svým naprosto 

vysněné latté a otočil se 
směrem k nám, měl 
úsměv tak široký, že jsem 
pojal obavy, aby se mu 
neodklopila hlava. 
Naštěstí má uši, o které 
se mu koutky zarazily. 
Své první kafe si 
vychutnal s okázalou 
rozkoší, ani nám nedal 
ochutnat. Zdá se, že 
rodinné výdaje na 
občerstvení se nám opět o 
něco navýší.
Jestli se ptáte, co to 
večerní kafe s 
dvanáctiletým (proklatě, 
teď jsem se prokecnul!) 
klukem udělalo, můžu 
posloužit fotografií, 
pořízenou během velmi 
temperamentního 
vystoupení Any Carly 
Mazy.
P.S. Psům zatím kafe 
nekupujeme, na to jsou 
ještě malí.              Carlos

Kolážová I.
Krajina posedlá tmou
kde jsou, kdepak jsou 
naše velkolepý plány

Touha je zázrak, kámo, 
zázrak
tu kytaru jsem koupil 
kvůli tobě
když kluk se stane tátou,
voníte mu efedrinem, 
LSD a mátou

Jenže nedá se vydržet
holka, ta tvá něžná láska

(li)



Hnízdo múz...
Čtvrtek 27.7.
9:00 - 14:00 Grafická dílna
dle domluvy cca 3 hodiny  Orchestr Folkových prázdnin
9:00 Raníčkova pohádka z půdy
9:30 - 12:00 Suchá jehla a mokré plstění
9:30 - 12:30 Triskel globe
9:30 - 13:30 Skleněné vitráže technikou Tiffany 
10:00 - 11:00 Tančírna - argentinské tango
10:00 - 11:00 Píseň jako symbol aneb Po stopách kulturního 
fenoménu lidstva - přednáška a povídání s JIŘÍM PLOCKEM 
ve výstavní síni na Staré radnici
10:00 - 12:00 Houboznalecká dílna - pozor změna začátku z 9 
hod. na 10 hod.!
10:00 - 12:00 Skleněné vinuté perly - šperkařská technika
10:00 - 13:00 Hrajeme si s dětmi - Výroba květin
10:00 - 13:00 Výroba pastýřských píšťal z černého bezu
10:00 - 13:00 Základ kaligrafie – kaligrafická abeceda
10:00 - 13:00 Kovářská dílna u Tasovských
10:00 - 13:00 Řezbářská dílna se sochařem
10:00 - 13:00 Ruční tkaní na dřevěných stavech
10:00 - 14:00 Smalty na vařič
10:00 - 14:30 Bluesová dílna
10:30 - 12:00 Říkám ti to posté, moste! Dílna tvůrčího psaní
11:00 - 12:00 Básničková dílna s RADKEM MALÝM
11:00 - 13:00 Textová dílna Slávka Janouška
11:00 - 14:00 Malba na hedvábí s Barevným světem
11:30 - 13:30 Orientální tanec pro radost
13:00 - 16:00 Šperk šitý z korálků 
13:00 - 16:00 Enkaustika
13:00 - 16:00 Pletení košíků z pedigu
13:15 - 16:00 Malované dřevěné domečky
13:15 - 16:00 Savování na textil
13:30 - 14:30 Tančírna - MILONGA
13:30 - 15:00 Houbařská poradna aneb z houbaře mykologem
13:30 - 16:00 Skleněné vinuté perly - šperkařská technika
14:00 - 15:30 Zaplítačky - pletení rozmanitých účesů
14:00 - 16:00 Žonglování a kejklování s Adélkou
14:00 - 16:00 Rovnováha s Jirkou
14:30 - 15:30 Cantiga I: Tonnta Farraigí Vigo  – workshop s 
KATEŘINOU GARCÍA a LIAMEM Ó MAONLAÍ
od 14:00 Čtyři Lamři - čtyři cesty - Galerie 12, happening
od 15:00 Videoreportážní dílna

8 / 1 2 5 / 1 2

rovnou hodil. Na famózním albu LAS hrají v dokonalé unisono 
harmonii, přecházejí do střemhlavých rychlostí a nasazují 
sekundová sóla. Srostlí jako zabijácká siamská dvojčata a ke 
všemu s irským kytaristou a mandolistou Stevenem Byrnesem, 
melodikem a rytmikem dohromady. Zabijácká? Rozhodně, 
zabijácká. Takovou dudáckou hudbu jste pravděpodobně 
dlouho neslyšeli, jestli tedy vůbec někdy a kdo si nepamatuje, 
jak lidí ze šoku zírají, ať si album pustí a postaví se před 
zrcadlo. Tím bychom debatu o jeho bezprecedentnosti mohli 
považovat za uzavřenou. Jakoby to ale nestačilo, souhra 
Brìghde s Rossem má příchuť senzace i z dalšího důvodu: na 
albu poprvé v historii spolu hrají scottish smallpipes naladěné 
do C. Pětadvacetiletá Brìghde Chaimbeul pochází z ostrova 
Skye a od roku 2016, kdy získala poprvé cenu BBC Radio 2 
Young Folk Award se o ní mluví jako o naprostém zázraku. Od 
mládí hrála na Highland bagpipes, když ji ale slavný revivalista 
Hamish Moore věnoval scottish smallpipes, zapomenutému a 
konstrukčně odlišnému nástroji naplno propadla. Kdyby jen to: 
vyvinula vlastní inovativní hráčský styl kladoucí důraz na 
drone a tranz; experimentovala se zvukem i melodiemi a našla 
prostor pro setkání minimalismu s tradicemi. Ty ji sice 
formovaly, a když se vrátila ze studijní cesty po Bulharsku, 
soustředila se i na balkánské vlivy, stále víc ale mluvila o snaze 
vytvořit docela nový zvuk, který nosila v hlavě. „Vždycky mě 
vede dron. Chcete-li být dudákem, musíte mít přirozenou 
přitažlivost k dronům. To je minimalistický aspekt, atmosféra, 
kterou vytváří, spíše než rytmus. A na druhé straně melodie, 
jedna nebo dvě z nich se ve skladbě opakují, takže se stávají 
transem, a trochu se v ní ztrácejí,“ vysvětlila Brìghde a najít 
nejjednodušší vysvětlení jejího úspěchu proto není složité: 
hraje naprosto odlišně od toho, co se od virtuózky na scottish 
smallpipes očekává. Nové album Carry Them With Us natočila 
s kanadským saxofonovým čarodějem a skladatelm Colinem 
Stetsonen (Arcade Fair, Bon Iver) a… ne, to bychom už 
odbočili někam jinam. Ross Ainslie patří mezi dudácké 
velikány a mělo by vám stačit vědět, že s tím samým dudáckým 
divočákem Ali Huttonem vedou superskupinu Treacherous 
Orchestra a ve chvílích volna rolují posluchače jako duo; když 
tedy to samé Ross neprovádí s irským dudákem Jarlathem 
Hendersonem. Natáčí alba, z nichž padá brada a výčet velkých 
jmen, se kterými spolupracoval je snad nekonečný. Stejně tak 
to je u něho s cenami. Steven Byrnes, rovněž člen Treacherous 
Orchestra, tak úctyhodnou kariéru nemá, pokud si ho ale 
Brìghde s Rossem vybrali, moc dobře věděli proč. Někdo prý v 
té „dudácké akrobacii“ musí udržovat pevný rytmus.
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sloup) a dokonce i starší 
ségra. A když v tomto 
prostředí jednoho dne 
zjistíte, že jste vlastně 
velký kluk, dojdete k 
jasnému požadavku: 
"Kdy už si taky budu 
moct dát kafe?"
Prostředí Folkových 
prázdnin je z tohoto 
hlediska obzvláště 
svůdné, protože opravdu 
dobré kafe se tu dá 
obdržet hned na několika 
místech. Kája z vyprávění 
moc dobře ví, že já jsem s 
kafem začal taky 
přibližně v jeho věku 
(slabý turek, hodně 
cukru, co taky jiného v 
dobách radostného 
budování beztřídní 
společnosti), ségra 
rovněž tak nějak (doba 
pokročila, takže 
cappuccino - taky na 
Folkovkách, nechtěli jí ho 
ani prodat), máma tedy 
až na internátě.
"Můžu si koupit to kafe?"
Vím, že by mohl ještě 
nějaký rok počkat (jeho 
věk prozrazovat nebudu, 
přece jen by to mohl číst 
někdo ze sociálky), ale 
prostě jsem sáhl do 
kapsy, podal mu peníze a 
řekl: 
"Tak teda běž."
Už ve frontě se uculoval 
jako sluníčko, dokonce 
jsem měl chvílemi pocit, 
že slabě světélkuje. Když 
potom obdržel své první 

jedinečným způsobem 
nepopiratelně hraje 
skotskou tradiční hudbu a 
získává za to významné 
ceny, zároveň na něm ale 
obdivujeme, s jakou 
lehkostí si vynalézavě 
vypůjčuje podněty z 
irských houslových stylů. 
„Nezáleží na tom, odkud 
melodie pocházejí, 
nakonec z toho vždycky 
vzejde skotská melodie," 
tvrdí Ryan. Je mu stejně 
dobře v pomalejších 
tempech a lyrických 
skladbách jako ve 
virtuózní pyrotechnice a 
přestože hraje sám, vůbec 
si toho ani nevšimnete. 
Uhrane vás i tak.

A získává za to významné 
ceny a debutové album 
mu ze Států neváhal 
přiletět produkovat 
Grammy oceněný Jesse 
Lewis, který natáčel s 
Bélou Fleckem nebo Silk 
Road Ensemble a 
přeslavný irský houslista 
Martin Hayes, který s ním 
tak rád hraje, na Ryanovi 



Orchestr Folkových prázdnin, který vystoupí na 
závěrečném sobotním koncertu, zkouší a zkouší. Naivně jsme 
si mysleli, že se nám podaří přinášet vám každodenně zaručeně 
čerstvé zprávy od jeho účastníků, kterým klademe otázky. 
První várku dotazů docela zvládli (viz včerejší Plátek), ale 
dnes už jsou to jenom stručné odpovědi. Je jasné, že se 
soustředí na zkoušení a vše ostatní jde stranou... Z jejich 
dnešních odpovědí na otázky vyjímáme: 
Když jste v dětství chodili do Lidušky, napadlo vás, že budete 
hrát někdy v orchestru?
Ne. Napadlo, byl to můj vzor. Opravdu nenapadlo. Ano, byla 
jsem na školní smyčcový orchestr připravována - teda až v 
druhém cyklu. Houslisti mají smyčcový soubor od 3. ročníku 
přímo v osnovách. Že budu hrát na pódiu FP mě nenapadlo 
(tenkrát jsem Folkovky ani neznala). V dětství mne hra na 
housle vůbec nebavila, v pozdějším věku jsem si ji 
zamilovala... Ano, napadlo. Ano. Vzhledem k tomu, že jsem 
chodila na klavír, tak ne. Ano. Pocházím z hudební rodiny, tak 
bylo pravděpodobné, že někde hrát budu. Již za časů jsem hrál 
ve smyčcovém orchestru při Lidušce. (všechny odpovědi) Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz

S kým byste, vybírejte bez jakéhokoliv omezení, rádi v 
Orchestru FP spolupracovali?
S muzikanty, kteří vystupují sólově na koncertech FP. S Julií, 
Martinem, Ursulou, Vivien. Nevím, zatím mě nikdo nenapadá. 
Líbil se mi loňský koncept spolupráce s členy vystupujících 
kapel. Jsem spokojená, kde hraji, s Julií nás hra baví a vše 
stíháme nacvičit. Kytara - Naty, klavír - Maky. S kýmkoliv. 
Fiddle Farm Radka Špindlera. Hauser? Bobby McFerrin. 
(všechny odpovědi)
A ještě jedna zapadlá odpověď ze včerejška. Co přimělo 
respondentku přihlásit se do Orchestru FP? Smyčcový 
orchestr, ve kterém hraji, má přes prázdniny pauzu, tak aby se 
mi na nástroj neprášilo a nezapomněla jsem noty :-). Jo, a je tu 
letos poprvé...
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Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronzTomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz

pak obdivuje, s jakou 
lehkostí vychází ze 
skotských kořenů a 
neomezuje se pouze na 
ně. „Chci hrát způsobem, 
který dovolí hudbě, aby 
mnou procházela, kde 
jsem jen odbytištěm 
hudby a je to hudba, 
která je slyšet spíše než 
jakákoli technická nebo 
nedostatek technických 
schopností. Technika 
člověka je jeho technikou, 
a pokud existuje 
emocionální spojení s 
hudbou, nezáleží na tom, 
zda drží housle 
nekonvenčním způsobem. 
Hledám lyriku ve hře na 
housle a neustále se 
snažím replikovat, jak by 
mohl znít hlas a zpěvák.”

Připomínáme, že 
zítřejší film z 
WOMEXu nazvaný
This Life and the Other 
(2021) se promítá ve 
Staré tkalcovně ve 12 
hod. 

Kolokviální
Hudba je radost
hudba je víra
netřeba shodit kila
ale vážnost
hudba je živá
není věda
roztančí i děda

Michal K.

Návštěvník FP Míša 
Karlický 7 let - Míšův 
mód PC hry FNF

Kájův velký den
Každého to někdy potká. 
Někdy je potřeba se na to 
dlouho a poctivě 
připravovat, jindy to 
může přijít jako blesk z 
čistého nebe. Ale jednou 
to prostě přijde. Velký 
den. Takový velký den 
může mít mnoho různých 
podob. Pro někoho je to 
třeba olympijské vítězství, 
pro jiného nákup jeho 
prvního Ferrari, 
ovládnutí nadnárodního 
konsorcia, ulovení 
dvoumetrového sumce, 
nákup druhého Ferrari, 
které je o něco rychlejší, 
než to první, vítězství v 
recitační soutěži, dědictví 
v podobě továrny na 
čokoládu, nebo třeba 
svatba s někým, s kým se 
do pěti let nerozvedete. 
Dnes přišla řada i na 
Káju. Jeho velký den.
V naší rodině všichni 
pijeme kafe. Táta (tedy 
moje maličkost), máma 
(ta si tedy doma dělá 
rozpustné, nad čímž my 
ostatní obracíme oči v 
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